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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Ochrony Środowiska, Zasobów Naturalnych 
i Leśnictwa (nr 8)
8 stycznia 2020 r. 
Komisja Ochrony Środowiska, Zasobów Naturalnych i Leśnictwa, obradująca pod 
przewodnictwem poseł Urszuli Pasławskiej (PSL-Kukiz15), przewodniczącej 
Komisji, rozpatrzyła: 

– projekt planu pracy Komisji na okres od 1 stycznia do 31 lipca 2020 r. 

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Bogusława Kram, Bartosz Bąk – z sekre-
tariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych. 

Przewodnicząca poseł Urszula Pasławska (PSL-Kukiz15):
Witam państwa bardzo serdecznie na kolejnym posiedzeniu Komisji Ochrony Środowi-
ska, Zasobów Naturalnych i Leśnictwa. Zgodnie z porządkiem obrad, powinniśmy dzisiaj 
przyjąć propozycje do planu pracy. Pani marszałek zwróciła się do nas z prośbą, abyśmy 
do 15 stycznia przedstawili plan pracy na okres od 1 stycznia do 31 lipca 2020 r. 
Dziękuję za wszystkie nadesłane propozycje. Wspólnie z prezydium, z wiceprzewod-

niczącymi Komisji, pochyliliśmy się dzisiaj nad nimi. Stwierdzam, że gdybyśmy mieli 
przerobić wszystkie państwa propozycje, to po pierwsze – nie starczyłoby tej komisji, 
ponieważ tematy wykraczały poza kognicję naszej komisji, jak również nie starczyłoby  
4 lat, żeby omówić wszystkie kwestie. Dobrze, że te propozycje są. Będzie z czego wybie-
rać. Za pół roku będziemy zastanawiać się nad kolejnymi punktami do programu. 
Wszyscy państwo otrzymali na maila propozycje przedyskutowane przez prezydium. 

W tej chwili  je przedstawię. Powinny one kompensować większość tematów, może nie 
zagadnień, ale obszarów, które przewijały się w propozycjach skierowanych do prezy-
dium. 
Jeśli chodzi o styczeń, to mamy w programie ustawy, nad którymi już pracowaliśmy, 

temat związany z rozpatrzeniem i zaopiniowaniem dla Komisji Finansów Publicznych 
projektu ustawy budżetowej na rok 2020 w zakresie działania Komisji. Rozpatrzenie tego 
projektu to nasz obowiązek. Chciałabym również, abyśmy w styczniu wspólnie z Komisją 
do Spraw Unii Europejskiej – bo takie jest wstępne porozumienie z panem przewodni-
czącym Komisji – porozmawiali na temat Europejskiego Zielonego Ładu. Jeżeli udałoby 
się również uzyskać w tym czasie stanowisko rządu, to byłoby też bardzo dobrze. 
W lutym – rozpatrzenie informacji na temat celów i postępów we wdrażaniu koncep-

cji gospodarki odpadami w obiegu zamkniętym, jako temat wiodący. 
W marcu – rozpatrzenie informacji na temat stanu wdrażania programu „Mój prąd”. 
W kwietniu – rozpatrzenie informacji na temat gospodarki wodno-ściekowej w kon-

tekście ochrony środowiska, ze szczególnym uwzględnieniem monitoringu wód i stanu 
wdrażania Krajowego Programu Oczyszczania Ścieków Komunalnych. To musiałoby być 
posiedzenie wspólne z Komisją Gospodarki Morskiej  i Żeglugi Śródlądowej, bo chyba 
od roku kompetencje w zakresie wód ma Komisja Gospodarki Morskiej i Żeglugi Śródlą-
dowej. Część kompetencji.
W kwietniu – rozpatrzenie informacji na temat funkcjonowania Państwowego Gospo-

darstwa Leśnego „Lasy Państwowe”. 
W maju – rozpatrzenie informacji na temat warunków i zasad dofinansowania przez 

samorządy działań lokalnych na rzecz ochrony powietrza, w tym zakupu paliwa nisko-
emisyjnego. Byłoby to posiedzenie wyjazdowe w Małopolsce – powiat nowosądecki. 
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W czerwcu – rozpatrzenie i zaopiniowanie dla Komisji Finansów Publicznych Spra-
wozdania z wykonania budżetu państwa za okres od 1 stycznia do 31 grudnia 2019 r. 
w zakresie działania Komisji. 
W czerwcu/lipcu  również  posiedzenie  wyjazdowe  –  województwo  podkarpackie, 

powiat bieszczadzki: rozpatrzenie informacji na temat parków narodowych i rezerwa-
tów przyrody jako najcenniejszych form ochrony przyrody – na przykładzie Bieszczadz-
kiego Parku Narodowego; rozpatrzenie informacji na temat wpływu różnorodnych form 
ochrony przyrody na planowanie przestrzenne i rozwój regionalny oraz rozpatrzenie 
informacji na temat ochrony gruntów rolnych i leśnych na obszarach górskich i pod-
górskich. 
I ostatni punkt, do którego również jesteśmy zobowiązani w lipcu, jeżeli dokument 

będzie  gotowy,  rozpatrzenie  rządowego  dokumentu:  Informacja  o stanie  lasów  oraz 
o realizacji  „Krajowego programu zwiększania  lesistości” za – niestety – 2017 r. Ale 
będzie to też okazja, aby porozmawiać nie tylko o dokumencie, ale również o bieżącej 
sytuacji. 
Czy są uwagi, pytania, wnioski? 
Bardzo proszę, pani poseł Anita Sowińska. 

Poseł Anita Sowińska (Lewica): 
Chciałam  zapytać  o moje  propozycje,  które  są nieuwzględnione.  Być  może  wynika 
to z tego, że to nie jest jakby w zakresie, dlatego proszę po prostu o odpowiedź. Chodzi 
o prawa zwierząt, zwłaszcza hodowlanych. W ogóle tego nie ujęto. 
Kolejny  temat  –  retencja wody. Mamy  suszę.  Pytanie  doprecyzowujące  o butelki 

zwrotne. Czy to mieści się w gospodarce obiegu zamkniętego? 
Była  też  propozycja  dotycząca  żywienia,  żeby wspierać wegetariańskie  żywienie. 

Oczywiście, nikogo nie chcę zmuszać, ale żeby np. w instytucjach publicznych wegeta-
rianie mieli prawo do pełnowartościowego posiłku wegetariańskiego. 

Przewodnicząca poseł Urszula Pasławska (PSL-Kukiz15):
Myślę, że ten ostatni temat to Komisja Rolnictwa i Rozwoju Wsi. Kwestia wód – to – jak 
powiedziałam wcześniej – gospodarka morska – w tym zakresie, o którym pani poseł 
mówi. Obieg zamknięty – tam należy umiejscowić PET, butelki też. 

Poseł Anita Sowińska (Lewica): 
Zwierzęta…

Przewodnicząca poseł Urszula Pasławska (PSL-Kukiz15): 
Jeśli chodzi o zwierzęta, tutaj też mam wątpliwości. To raczej minister rolnictwa. Kole-
żanki i koledzy podpowiadają mi, że to Komisja Rolnictwa i Rozwoju Wsi. 

Poseł Anita Sowińska (Lewica): 
Dobrze. Dziękuję. 

Przewodnicząca poseł Urszula Pasławska (PSL-Kukiz15): 
Bardzo proszę, pani Gabriela Lenartowicz. 

Poseł Gabriela Lenartowicz (KO): 
Mam propozycję uzupełnienia. Dotyczy to kwestii podnoszonej w poprzedniej kadencji. 
Myślę, że marzec  jest dobrym czasem do tego, żeby uzupełnić rozpatrzenie  informa-
cji na temat stanu wdrażania programu „Mój prąd” i dodać „czyste powietrze”. Myślę, 
że to się łączy. W sumie marzec jest dobrym czasem, bo zamyka się poprzedni rok. Tego 
typu argumenty były też podnoszone. Myślę, że byłoby to z pożytkiem dla naszej wiedzy, 
pochwalenia też…

Przewodnicząca poseł Urszula Pasławska (PSL-Kukiz15): 
Jeżeli nie ma sprzeciwu, to rozumiem, że możemy to wpisać do projektu planu pracy. 
Bardzo proszę, panie pośle. 
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Poseł Przemysław Koperski (Lewica): 
Proszę o informację, czy w którymś z tych punktów mieści się również rozmowa na temat 
działań antysmogowych,  zanieczyszczenia powietrza. Ewentualnie, w którym to jest 
punkcie?

Przewodnicząca poseł Urszula Pasławska (PSL-Kukiz15): 
Na posiedzeniu wyjazdowym. Może powinno to być bardziej szeroko opisane. Generalnie 
chcemy skupić się na kwestiach powietrza, klimatu, z dobrymi praktykami, które…

Poseł Przemysław Koperski (Lewica): 
Mam propozycję. Ja to czytałem i wydawało mi się, że bardziej powinniśmy się skupiać 
na paliwach niskoemisyjnych. Chciałbym, żebyśmy skupili się przede wszystkim na dzia-
łaniach antysmogowych i na tym, co robi Fundusz Ochrony Środowiska i na tym, co robi 
Ministerstwo Klimatu. Przy czym maj wydaje się, że już jest miesiącem dosyć późnym. 
Jeżeli byłaby szansa, żeby tego typu punkt pojawił się w marcu, a ten dotyczący „Mojego 
prądu” – w maju, myślę, że to mogłoby być bardziej na czasie. 

Przewodnicząca poseł Urszula Pasławska (PSL-Kukiz15): 
Panie pośle, przed chwileczką zaplanowaliśmy, aby do informacji o wdrażaniu programu 
„Mój prąd” dopisać „czyste powietrze”. Może to byłoby to miejsce? Tak? Był to wniosek 
pani poseł Gabrieli Lenartowicz. 
Bardzo proszę, pani poseł. 

Poseł Anna Paluch (PiS): 
Panie pośle, tu jest jeszcze jedna kwestia. Zawsze, przy takich posiedzeniach wyjazdo-
wych ministrowie przygotowują całościową informację ogólną, z tłem tego, czym kon-
kretnie się komisja zajmuje i z pewnością wszystkie działania oraz wszystkie regula-
cje prawne zostaną wyliczone. To zawsze jest pogłębiona całościowa informacja, która 
ujmuje całość spraw w danym zakresie, więc to, o co pan pyta, z pewnością znajdzie się 
w tej informacji i będzie przedmiotem dyskusji. 

Przewodnicząca poseł Urszula Pasławska (PSL-Kukiz15): 
Jeżeli nie ma uwag…
Bardzo proszę, pani poseł Kwiecień. 

Poseł Anna Kwiecień (PiS): 
Pani przewodnicząca, chciałabym zaproponować, co prawda nie wiem, w którym mie-
siącu – np. w maju. Nie, w maju mamy już posiedzenie wyjazdowe, ale może w czerwcu 
wyjazdowe posiedzenie do Puszczy Białowieskiej? Ponieważ Puszcza stanowi…Kiedy 
byliśmy? 

Głos z sali: 
W poprzedniej kadencji. 

Poseł Anna Kwiecień (PiS): 
A mamy IX kadencję. Mamy nowych posłów. Ewentualnie może już zaplanować wyjazd 
zaraz po przerwie wakacyjnej,  jako pierwszy punkt we wrześniu,  żebyśmy pojechali 
i na miejscu zobaczyli stan Puszczy Białowieskiej.
Puszcza Białowieska nadal jest przedmiotem różnych opinii. Chciałabym, żebyśmy 

naprawdę to uwzględnili. Jest to bardzo ważny temat dla wszystkich Polaków. Bardzo 
proszę o rozważenie, rozpatrzenie i uwzględnienie tej propozycji. 

Przewodnicząca poseł Urszula Pasławska (PSL-Kukiz15): 
Jest  propozycja,  żebyśmy  przygotowali  wizytację,  jeżeli  jest  taka  konieczność w tej 
kadencji. 

Poseł Anna Paluch (PiS): 
Proszę państwa, wizytacja i to jesienią. Poseł Bąk jako leśnik z zawodu, który zna się 
na temacie, podpowiada mi, że po prostu jesień to dobra pora – ze względów przyrodni-
czych – na to, żeby tam jechać. Możemy zrobić wizytację w Puszczy Białowieskiej. 
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Poseł Anna Kwiecień (PiS): 
Dobrze. Mam nadzieję, że wszyscy to zapamiętamy, że w harmonogramie na przyszłe 
półrocze…

Przewodnicząca poseł Urszula Pasławska (PSL-Kukiz15): 
Proszę złożyć wniosek. 

Poseł Anna Kwiecień (PiS):
Tak. Ależ absolutnie to będzie zrobione, uczynione. Dziękuję bardzo. 

Przewodnicząca poseł Urszula Pasławska (PSL-Kukiz15): 
Pani poseł Dziuk. 

Poseł Barbara Dziuk (PiS): 
Ja jeszcze w związku z tym, że bardzo mocno dyskutujemy na temat klimatu, na temat 
rozwiązań proekologicznych. Składam również propozycję – jak nie w drugim półroczu, 
to na początku pierwszego półrocza 2021 r. – wizytacji w Gliwicach, gdzie są nowoczesne 
technologie, gdzie jest innowacyjna gospodarka proekologiczna, gdzie możemy zapre-
zentować to, co dobrego zostało zrobione z funduszów europejskich, ale też i rządowych. 
Składam taki wniosek. Myślę, że ta wizyta będzie również bardzo budująca dla wszyst-
kich członków Komisji ze względu na to, żeby pokazać i rozwiać wszelkie wątpliwości, 
co się dzieje akurat w paliwach, ale nie tylko, bo szeroko rozumiana ekologia i rozwiąza-
nia innowacyjne są bardzo potrzebne w zakresie ochrony środowiska. Dziękuję. 

Przewodnicząca poseł Urszula Pasławska (PSL-Kukiz15): 
Dobrze. Będziemy pamiętać, ale również prosimy o stosowny wniosek. 
Jeszcze proszę pana posła Dariusza Olszewskiego. 

Poseł Dariusz Olszewski (PiS): 
Dziękuję uprzejmie. Szanowna pani przewodnicząca, szanowne prezydium, panie i pano-
wie posłowie, pozwolę sobie przypomnieć, że również przesłałem do sekretariatu cztery 
tematy, nad którymi moglibyśmy się pochylić. Bardzo serdecznie proszę o to, żebyśmy 
zrobili to w drugim półroczu, bo w tym już raczej nie będzie czasu. Przypomnę, że tymi 
tematami jest wykorzystywanie odpadów w gospodarce obiegu zamkniętego, o którym 
teraz rozmawiamy, odnawialne źródła energii, gospodarka wodno-ściekowa ze szczegól-
nym uwzględnieniem zagospodarowania osadów ściekowych i zanieczyszczenia powie-
trza w Polsce. Nie ukrywam, że jestem w stałym kontakcie z pracownikami Polskiej Izby 
Gospodarczej „Ekorozwój”, którzy również mogliby nas wspomóc w tych tematach. Ser-
decznie proszę Wysokie Prezydium, żeby te tematy były w drugim półroczu. Jest to oczy-
wiście zgłoszone do sekretariatu. Dziękuję uprzejmie.

Poseł Anna Paluch (PiS): 
Przygotowując ten plan musimy wykazać się pewnym pragmatyzmem, to znaczy zro-
bić  ten plan wykonalnym. Plan  jest dokumentem publicznie dostępnym. Jeżeli zbyt 
wiele do tego planu wrzucimy i nie zdążymy wykonać, to oczywiście będą nas kryty-
kować, że dajemy nierealizowalne plany, więc musimy po prostu znaleźć złoty środek. 
I tak, jedno – maksymalnie dwa posiedzenia wyjazdowe w półroczu, to jest to, co można 
uwzględnić. Ale są też wizytacje i w kolejnych półroczach będziemy wszystkie postulaty 
uwzględniać. Kadencja jest czteroletnia, więc mamy szanse wykonać wszystkie państwa 
postulaty. 

Przewodnicząca poseł Urszula Pasławska (PSL-Kukiz15): 
Bardzo proszę, pan poseł Andrzej Grzyb. 

Poseł Andrzej Grzyb (PSL-Kukiz15): 
Odnośnie do pkt 5 mówiącego o postępach we wdrażaniu koncepcji gospodarki odpadami 
w obiegu zamkniętym. Chciałbym zasugerować,  że może należałoby wpisać  również 
„i w zakresie wdrożenia pakietu dyrektyw”, bo mamy cztery dyrektywy do wdrożenia. 



m.k.                7

Pełny ZaPis PrZebiegu Posiedzenia:  
Komisji ochrony ŚrodowisKa, Zasobów naturalnych i LeŚnictwa (nr 8)

Przewodnicząca poseł Urszula Pasławska (PSL-Kukiz15): 
O to nam chodziło, kiedy konstruowaliśmy plan. Nie wiem, czy jest potrzeba dopisywa-
nia. Możemy to dopisać…

Poseł Anna Paluch (PiS): 
Zawsze przepisy są rozstrzygające. Musimy się o nie oprzeć. 

Przewodnicząca poseł Urszula Pasławska (PSL-Kukiz15): 
Ale taka była nasza intencja. Można to oczywiście dopisać. 
Bardzo proszę, pani poseł Sowińska. 

Poseł Anita Sowińska (Lewica): 
Nie wiem, czy to nie jest zbyt szczegółowo napisane, bo jest „koncepcji gospodarki odpa-
dami w obiegu zamkniętym”. Pytanie „dlaczego odpadami”, skoro gospodarka cyklu 
zamkniętego to bardziej zapobieganie odpadom. Taka jest koncepcja. 

Poseł Gabriela Lenartowicz (KO): 
To szersze – wykracza poza zakres naszej komisji. 

Poseł Anita Sowińska (Lewica): 
Dlaczego? 

Głos z sali: 
Jako projektowanie i prewencja jest integralną częścią. 

Poseł Anita Sowińska (Lewica): 
To znaczy butelki szklane zwrotne nie są…

Poseł Gabriela Lenartowicz (KO): 
Obieg zamknięty to także kwestia technologii. 

Przewodnicząca poseł Urszula Pasławska (PSL-Kukiz15): 
Czy jest jakaś propozycja, żeby zmienić ten zapis? 

Głos z sali: 
Nie. 

Poseł Anita Sowińska (Lewica): 
Moim zdaniem, byłoby lepiej „gospodarki obiegu zamkniętego” po prostu – bez „odpadów”. 

Głos z sali: 
Nie.

Glos z sali: 
Można wprowadzić słowo „recykling”. 

Głos z sali: 
Nie, nie. 

Poseł Anita Sowińska (Lewica): 
To niech zostanie tak, jak jest. 

Poseł Gabriela Lenartowicz (KO): 
Zapobieganie jest częścią gospodarki obiegu zamkniętego. 

Głos z sali: 
Nie czepiajmy się. 

Głos z sali: 
Przygotowaliśmy znakomicie. 

Przewodnicząca poseł Urszula Pasławska (PSL-Kukiz15): 
Przygotowaliśmy – wszyscy. Cieszę się, że są takie momenty, kiedy wszyscy się ze sobą 
zgadzamy. 
Czy musimy to przegłosować? 
Czy jest sprzeciw wobec zaproponowanego planu pracy? Nie ma. 
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Plan pracy został przyjęty. 
Chcę państwa poinformować, że jeżeli dzisiaj podczas II czytania ustawy traktującej 

o BDO będą poprawki, jutro o godz. 9.00 w tym budynku w sali 111 będziemy rozpatry-
wać poprawki. 
Druga informacja dla państwa. W związku z tym, że jesteśmy zobowiązani do prze-

pracowania naszej części budżetu państwa, najpewniej 15 stycznia będziemy musieli spo-
tkać się, bo do 17 będziemy musieli przedstawić stanowisko Komisji. W związku z tym, 
najprawdopodobniej 15 (środa) odbędzie się posiedzenie Komisji. Ustalimy salę. O godz. 
11.00? Chyba nie ma takiej możliwości. 

Poseł Anna Paluch (PiS): 
Żeby nie kolidowało z posiedzeniem Komisji Infrastruktury. 

Przewodnicząca poseł Urszula Pasławska (PSL-Kukiz15): 
Tak, żeby nie kolidowało z posiedzeniami innych komisji. Postaramy się zrobić tak, żeby-
śmy mogli dojechać i wyjechać tego samego dnia. 
Na tym kończymy posiedzenie Komisji. Bardzo dziękuję.


